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Commissie NLG  
Datum commissievergadering 25-10-2021

Onderwerp:    Initiatiefvoorstel “Opvolging expertmeeting Bedrijfsopvolging in 
de agrarische sector”  

De commissie NLG adviseert:

Het initiatiefvoorstel “Opvolging expertmeeting Bedrijfsopvolging in de agrarische sector” als 
bespreekstuk te agenderen voor de Statenvergadering van maandag 15 november.

Uittreksel van het concept-verslag NLG 25-10-2021: 

14 A-agenda Landbouw

14.a Initiatiefvoorstel “Opvolging expertmeeting Bedrijfsopvolging in de agrarische setor”

De voorzitter geeft het woord aan de Statenleden voor hun inbreng in eerste termijn.

Eerste termijn

Mevrouw Kapitein (D66) zegt dat de droom van de indieners van het initiatiefvoorstel is dat jonge mensen 
over een paar jaar net zo graag, of nog liever, agrarisch ondernemer willen worden als dat jonge 
ondernemers in de afgelopen jaren graag internetondernemer wilden worden. De boeren zijn de schakel 
tussen de natuur en de gezondheid van mensen. Het zijn ondernemers en natuurliefhebbers, of minimaal 
natuurkenners, die op een zakelijke manier kunnen omgaan met de natuur en een lange termijn effect voor 
ogen hebben. Veel boeren zijn dit of zouden dit willen zijn. Bijna iedere boer heeft het over zijn opvolgers 
of over de zorgen dat hij of zij geen opvolgers heeft. Voor die opvolgers wil de boer het gezond doen, voor 
de lange termijn en in een breed perspectief. Ook zijn er steeds meer mensen die zouden willen starten met 
een boerenbedrijf, maar dan wel anders. Met meer innovatie, met meer respect voor natuur en landschap. 
Ook anders qua verdienmodel. Veel breder en met meer betrokkenheid van de mensen uit de omgeving. 
Grote bottleneck is het verwerven en financieren van de benodigde grond. Dit was de motivatie van D66 om 
samen met de VVD een expertsessie te gaan organiseren. Inhoudelijk was dit een schot in de roos. Het was 
een zeer positieve manier van het benaderen van de agrarische sector, in aanvulling op de goede weg die de 
provincie inslaat met de Voedselvisie. 
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De indieners van het initiatiefvoorstel willen met de commissie in gesprek over wat de Provincie nog meer 
kan gaan doen. De VVD heeft met D66 voorstellen bedacht in het initiatiefvoorstel. Het college heeft hierop 
inmiddels gereageerd, waarvoor dank. Het is verrassend om te vernemen hoeveel de Provincie al doet op dit 
terrein en hoeveel nu al mogelijk is zonder extra middelen of extra capaciteit. Dit was een paar jaar 
geleden, vlak voor de expertsessie, was dit niet expliciet duidelijk. De Provincie doet al heel veel, maar 
onder een andere titel. Het is al directie winst dat dit nu zo duidelijk kan worden benoemd en dat dit helder 
kan worden besproken met de mensen in en buiten de sector. 
D66 is blij met de toezegging van Gedeputeerde Staten dat zij de grondmarktanalyse en een verkenning van 
de kansen met grond en opstallen in eigendom van de Provincie als concrete maatregel mogelijk zien. Dit 
zal worden meegenomen in de voordracht aan Provinciale Staten. Het gaat immers om de grootste 
bottleneck voor starters. De indieners van het initiatiefvoorstel hebben besloten om hun voordracht nu nog 
niet te maken, maar te wachten op wat er uit de discussie in deze commissie komt. De commissie wordt 
uitgenodigd voor het doen van suggesties ten behoeve van de voordracht. Daarin zal het college worden 
gevraagd om zich actief te blijven inzetten op de genoemde thema’s, dat daarbij zoveel mogelijk de 
samenwerking met partners wordt gezocht en dat Jaarlijks wordt gerapporteerd over de effecten voor 
bedrijfsopvolgers en starters, bij voorkeur middels een openbare bijeenkomst, met de partners, een selectie 
van de doelgroep en Provinciale Staten. Zo wordt met elkaar in gesprek gebleven en kan worden 
geëvalueerd hoe de gewenste effecten bereikt en vergroot kunnen worden.

De heer De Wit (VVD) is blij dat hij hier staat als zoon van een agrariër maar niet als opvolger van het 
bedrijf. Toch wil hij zich inzetten voor dit thematiek. Het gaat hier om mensen. Er is een tekort aan 
opvolgers. Circa 60% van de bedrijven heeft geen opvolger. Het is belangrijk dat die opvolgers er wel 
komen. De overheid moet er van alles aan doen om dat mogelijk te maken. Nederland heeft baat bij een 
sterke primaire sector; een sector met tastbare producten. Daar omheen vinden veel dienstverlenende en 
onderzoekende functies plaats, die tezamen de Nederlandse economie krachtig maken. Wereldkrachten 
verhouden zich tot elkaar. De Europese Unie heeft een strategie neergelegd om de eigen autonomiteit te 
waarborgen. Nederland kan daaraan een grote bijdrage leveren met de agrarische sector, die 
voedselproducerend is en veel kennis en innovatie met zich meebrengt. De agrarische sector staat voor veel 
uitdagingen, zoals de stikstofcrisis, verduurzaming van bedrijfsmodellen, CO2 en methaan. Om die 
uitdagingen aan te pakken zijn mensen nodig. 
Omwille van die redenen is door D66 en VVD het initiatief genomen om het onderwerp ‘Opvolger en starter’ 
op de kaart te zetten. Graag gaan de indieners vandaag met de commissie het gesprek aan of er draagvlak 
is voor de vijf genoemde aanbevelingen. Eventuele aanvullingen kunnen dan nog worden meegenomen in de 
voordracht.

Statenlid Kostiç (PvdD) bedankt de indieners. Boeren verdwijnen omdat partijen hen decennialang op steeds 
meer productie hebben gejaagd, ten koste van alles. Daar worden juist groene boeren het slachtoffer van. 
Dierenwelzijn wordt de draagkracht van de aarde overschreden. De kosten daarvan zijn gigantisch. Het 
heeft te maken met regelgeving en bewustere bewoners die gezond kritisch gaan doen, naarmate ze meer 
weten. Jammer dat het voorstel daar niets over zegt en ook geen woord over dierenwelzijn. Het wordt tijd 
om het gehele verhaal te vertellen. Burgers gaan betalen voor groene producten. Het voorstel zou moeten 
spreken over de nadelen van gangbaar. Boeren verdienen duidelijkheid. De Provincie dient te kiezen voor 
een nabije toekomst waarin wordt gekozen voor ecologische boeren. Alleen met een dergelijke groene 
richting kan de PvdD een voorstel als derde genoemd, worden gesteund.

Mevrouw Dekker (CDA) bedankt de fracties van VVD en D66 voor het organiseren van de expertmeeting en 
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het opstellen van dit initiatiefvoorstel. 
Het CDA deelt de zorg dat het voor bedrijven soms moeilijk is om toekomstperspectief te blijven zien en te 
behouden vanwege de toenemende regelgeving, hoge kosten en achterblijvende prijzen. 
Voor bedrijfsopvolgers is het in de huidige tijd een uitdaging om een bedrijf over te nemen en voedsel te 
gaan produceren. De benodigde kapitaalinvestering is zeer groot. Door voortdurende wijzigingen in het 
overheidsbeleid is de onzekerheid groot.
De vijf concretiseringen zijn de moeite waard om mee aan de slag te gaan. Het CDA kan die steunen. Graag 
wil het CDA er een zesde voorstel aan toevoegen. Dat is het aanstellen van ondernemerscoaches vanuit de 
Provincie die kunnen begeleiden bij bedrijfsovernames en transities. In andere provincies wordt ook 
subsidie gegeven voor dergelijke ondernemerscoaches, soms ook ervencoaches genoemd. Deze coaches 
zijn onafhankelijke en vertrouwelijke adviseurs, die hulp bieden op meerdere terreinen. De vraag is of de 
VVD en D66 er voor open staan om de inzet van de ondernemerscoaches als zesde concretisering toe te 
voegen aan het voorstel.
In hun reactie geven Gedeputeerde Staten aan dat er op dit moment veel financiële mogelijkheden zijn om 
de agrarische bedrijfsvoering te helpen verduurzamen: Welke financiële regelingen zijn er? Kan het college 
een overzicht verstrekken? Hebben die regelingen ook betrekking op bedrijfsovername?

Mevrouw De Groot (SP) bedankt voor het initiatiefvoorstel. Opvallend is dat 60% van de bedrijven geen 
opvolger hebben. Dat biedt gelijk kansen. De natuurdoelen liggen grotendeels vast. Wat de SP betreft 
moeten de agrariërs, vanwege het behoud van de planeet en voor biodiversiteit moeten meewerken om deze 
te realiseren. De SP denkt daarbij aan het omschakelen naar bij voorkeur biologische, circulaire en 
grondgebonden landbouw en aan andere teelten dan de huidige. Ze moeten geholpen worden. De agrariërs 
die dat willen moeten geholpen worden om een en ander te realiseren. Dat kan bijvoorbeeld door te helpen 
bij de aankoop van agrarisch gronden. Dat betreft thema 3. Er kan een analyse of verkenning voor worden 
gestart, ook wat betreft de SP. Het biedt kansen wanneer er weinig bedrijfsopvolgers zijn om opnieuw te 
beginnen en andere modellen te ontwikkelen, om in de agrarische sector te gaan werken.

De heer Dessing (FvD) bedankt voor het discussiestuk. Het is goed om het hierover te hebben. De 
commissie wordt gevraagd iets te zeggen over de concretisering van voorstellen. Voorstellen voor een 
probleem waarbij ervan uit wordt gegaan dat er gedwongen transitie moet plaatsvinden. Huidige boeren 
worden gedwongen onteigend. Dat is voor FvD de omgekeerde wereld. De Staten moeten geen oplossing 
gaan bieden voor dat probleem, maar ze moeten de boeren gewoon laten boeren. De regelgeving vanuit 
Brussel, het Rijk en de Provincie maakt het de boeren erg moeilijk dan wel onmogelijk. Daarom is er 
waarschijnlijk een probleem met opvolging. Is het zo dat wet- en regelgeving ontmoedigend beleid voor de 
boeren is, of is er een drempel omdat er concreet onvoldoende natuurlijke opvolgers zijn? Is er een gebrek 
aan natuurlijke opvolging, of wordt het de boeren op dit moment onmogelijk gemaakt om te boeren?

De heer Van Tiggelen (PVV) zegt dat het initiatiefvoorstel de PVV-fractie de wenkbrauwen deed fronzen, 
aangezien er een ware heksenjacht op boeren gaande is. Er is geen jacht gaande op stikstof, maar op 
boeren. Stikstof is de stok die wordt gebruikt om mee te slaan. Er wordt zelfs gedacht aan het gedwongen 
uitkopen om discutabele natuurdoelen te behalen. Hoewel onderkend wordt dat boeren worden 
geconfronteerd met een stapeling van Europese en nationale wet- en regelgeving, welke voortdurend aan 
verandering onderhevig is, waardoor agrariër worden gedwongen om nog eens een keer te investeren. Ten 
aanzien van het natuurbeleid van de Provincie ziet de fractie geen suggesties in het initiatiefvoorstel om 
juist daarop in te spelen. In tegendeel. Bij de vierde concretisering wordt gewoon weer gerefereerd aan het 
verminderen van emissies van onder andere stikstof. Het mag bekend zijn hoe de PVV daarover denkt. CO2 
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kan een probleem worden, wanneer de dalende trend, die al 540 miljoen jaar gaande is, zou worden 
gecontinueerd. Van de 70 moleculen per 10.000 zijn er nu nog maar vier over. Streven naar CO2-reductie is 
waanzin. Stel dat de mensheid daarin zou slagen, -gelukkig kan dat niet-, dan zijn er geen agrariërs meer. 
De planten geven er dan de brui aan. Er groeit dan niets meer op de planeet.
Anti-CO2 psychose is een lastig te bestrijden fenomeen. De heer Van Tiggelen blijft het toch proberen. 
Bij de denkrichting wordt ook stilgestaan bij de zeventien werelddoelen van de Verenigde Naties. Daar heeft 
de PVV moeite mee. Deze doelen zijn als een wolf in schaapskleren. Ze ogen sympathiek maar brengen 
desastreuze gevolgen mee voor onze maatschappij. De PVV doelt daarbij op de VN werelddoelen 12 en 13. 
In feite treedt de overheid hiermee op als economisch terrorist. Brussel, Den Haag en Frankfurt gedragen 
zich als economisch terrorist. Wat de PVV betreft: ver van wegblijven. 
De PVV is van mening dat de levensvatbaarheid van agrarische bedrijven het grootst is als ze met zo min 
mogelijk regels worden geconfronteerd. Laat de boeren met rust. Wat de PVV betreft: 
Geen stikstof- en klimaatsprookjes. Dat zou de Provincie moeten nastreven.

Mevrouw Hoogendoorn (CU) merkt op dat de CU blij is met het initiatief. In de expertmeeting werd verteld 
dat bedrijfsopvolging voor veel bedrijven een probleem is. Het lijkt de CU een goed idee als de Provincie 
meewerkt aan de experimenteerruimte en hiervoor ook provinciale grond ter beschikking stelt. Het geeft 
een opening in een markt, die vrijwel niet toegankelijk is, als je geen grond bezit. De CU-fractie wil zich 
aansluiten bij het aanvullende punt, genoemd door mevrouw Dekker van het CDA: de erfcoach. Een 
onafhankelijke persoon die adviseert ten behoeve van de agrariërs. We denken dat dit een goed idee is.

De heer Carton (PvdA) spreekt dank uit aan de indieners voor hun inspanningen bij het opstellen van dit 
initiatiefvoorstel. De PvdA kan zich vinden in thema 3, waarin de verkenning wordt gestart. 
Beide indieners gaven aan dat er rond de expertmeeting onduidelijkheden waren over dit thema. Ze kwamen 
er nu achter dat de Provincie eigenlijk al veel doet. Wat zien zij dat er tussentijds is gebeurd? Hoe willen ze 
dit onder de aandacht brengen bij de doelgroep?

De heer Cardol (GL) spreekt van een interessante expertmeeting. De nota biedt goede ideeën. De hamvraag 
is wie de boeren van de toekomst zijn en wat de Provincie kan bijdragen aan het aantrekkelijk houden van 
de agrarische sector als werkveld. De heer Cardol stipt het imago van de boeren en de grondmarkt aan. 
Boeren geven vaak aan niet afhankelijk te willen zijn van subsidies. Geld voor landschap- en natuurbeheer 
moeten dan ook niet als subsidies worden gezien, maar als een reële betaling van maatschappelijke 
diensten. Daarvoor hoeft niemand zich te schamen. Het levert waardering op want burgers houden van 
gezonde natuur en een mooi landschap. Laat de Provincie haast maken met het NSP. Wanneer kunnen de 
Staten iets verwachten?
Het tweede punt betreft de grondmarkt. De notitie van VVD en D66 zegt terecht dat een agrariër ook een 
bedrijf moet kunnen starten zonder grondeigendom. Dat kan op bescheiden schaal worden bevorderd via 
pachtgronden van de Provincie. Het kan ook via burgerinitiatieven. Het zou mooi zijn als ook andere 
investeerders kunnen worden verleid om mee te doen. Op dat punt sluit de komende expertmeeting over 
‘Gangmakers in het landelijk gebied’ prima aan op deze notitie. Ook in de voedseltransitie liggen kansen 
om te komen tot een brede herwaardering van het boerenbedrijf. Leest men het rapport van het PON/Telos 
SMV leest over kringlooplandbouw in Noord-Holland dan is er reden voor optimisme. 
GL kan zich vinden in de reactie van Gedeputeerde Staten.

De heer Kohler (JA21) constateert dat alles wat hij wilde zeggen inmiddels wel gezegd is. De vorige 
expertsessie heeft hij zeer gewaardeerd. De heer Kohler ziet uit naar de volgende expertsessie.
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De voorzitter bedankt de Statenleden voor hun inbreng in eerste termijn en geeft het woord aan de 
indieners voor een reactie.

Mevrouw Kapitein (D66) bedankt voor de positieve reacties. Het CDA en de CU spraken over onafhankelijke 
erfcoaches. Het lijkt de indieners een goed punt om mee te nemen. Het college zal worden gevraagd welke 
mogelijkheden er zijn en wat er op het niveau van het Rijk al mogelijk is, of op Europees niveau. Het gaat 
erom dat starters en bedrijfsopvolgers kunnen worden geholpen. 
De PvdD en de SP willen hun steun geven als het gaat over de nieuwe modellen. De indieners willen 
aansluiten bij de Voedselvisie en het provinciaal beleid Daarin zitten nieuwe modellen. Er zit ook een stuk 
waardering in voor wat boeren op dit moment doen. De Provincie heeft een duidelijk beleid waar ze naartoe 
wil. Als het gaat om starters en bedrijfsopvolgers dan moet een zorgvuldig proces worden doorlopen. Als de 
Provincie de kans heeft om met die groep op een goede manier in gesprek te gaan dan kan ze daar dertig 
tot veertig jaar profijt van hebben. Het Agrarisch Jongerencontact Noord-Holland geeft aan mee te willen 
praten. Vandaar het voorstel om het onderwerp op de agenda te laten staan en de effecten te monitoren. Op 
die manier kan het gesprek gaande blijven. Of er na de expertsessie veel is gebeurd en verandert, dat kan 
het college beter vertellen. Mevrouw Kapitein is daarvan onvoldoende op de hoogte. 
Imago is een kwestie van zorgvuldig communiceren. Dat is best een complex vraagstuk. Het college deed 
een voorstel voor de praktische invulling van de grondmarkt. De burgerinitiatieven komen nog ter 
bespreking.
Natuurlijk zijn er fracties die het niet eens zijn met het beleid van de Provincie. Die discussie moet op een 
ander niveau worden gevoerd.

De heer De Wit (VVD) ziet verschillen tussen de notitie en de reactie van Gedeputeerde Staten. Veel in de 
notitie aangedragen zaken zijn al in beleid vervat. De kern van het verschil met het huidige beleid en waar 
de Provincie naar toe wil is vervat in de punt 1, 2 en 3 van de aanbevelingen. Punt 1 is sterk op ‘de mens’ 
gericht. De bedrijfscoach gaat nadrukkelijk in op de kracht en de motivatie van het individu in. Dat zal op 
enigerlei wijze worden meegenomen in de voordracht. Van de Provincies Gelderland en Overijssel kan 
worden geleerd over methodes die werken. Het vraagstuk is ook aan de orde in andere provincies.
In de gebiedsprocessen, zoals die nu vanuit de stikstof- en natuurhoek worden gevoerd, is en blijft er 
aandacht voor verdienmodellen. De heer De Wit ziet dat als ondersteuning voor het pleidooi in het 
initiatiefvoorstel. 
Investeringskosten vormen een van de grote barrières om een bedrijf te kunnen overnemen. Het gaat om de 
vraag wat de Provincie nog meer kan betekenen om die drempel wellicht te verlagen. 
In de expertmeeting werd duidelijk dat het niet alleen gaat om het imago van de sector of wet- en 
regelgeving, maar dat het een aantal factoren bij elkaar zijn. Het politiek-maatschappelijk klimaat speelt 
daarin een rol. Potentiële boeren of kinderen van boeren geven dat ook aan. Met de notitie willen de VVD en 
D66 aangeven dat ze waardering hebben voor de bijdrage van de agrarische sector, niet alleen economisch, 
maar ook maatschappelijk. Ook de Provincie, als regelgever, heeft impact op de beslissing van mensen om 
wel of niet door te gaan, of een bedrijf te willen starten in deze sector. Dit is ook genoemd in het advies van 
Commissie Remkes over stikstof.
Men kan weglopen van na te streven doelen, omdat er in voorschriften of regelgeving op het middel wordt 
gefocust. Dit moet in het achterhoofd blijven bestaan bij het maken van beleid.

Bij interruptie reflecteert de heer Dessing (FvD) op de opmerking dat het voeren van beleid ook een 
positieve uitwerking kan hebben op het voeren van een agrarisch bedrijf. Is de heer De Wit het met de heer 
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Dessing eens dat ook het niet uitvoeren van beleid, dus het loslaten van beleid, ook positief kan werken 
voor agrariërs. 

De heer De Wit zegt dat beleid altijd een doel heeft. Men kan het met elkaar eens worden over een na te 
streven doel. Zolang dat het geval is, moeten de beleidsmakers ook de condities invullen die, in dit geval 
agrarische bedrijven nodig hebben om dat doel te bereiken. In de notitie staat een bepaalde 
vertrouwensvraag. Als we dit met elkaar willen, dan gaat het vervolgens om welke aanpak wordt gekozen 
om daar te komen. Iemand moet het vertrouwen worden geboden dat het bereiken van zijn of haar doel niet 
tot in detail wordt dicht geregeld.

Gedeputeerde Zaal bedankt voor de goed georganiseerde expertmeeting en de initiatiefnota. Er gebeurt 
veel, maar voor Gedeputeerde Staten zijn de initiatiefnota en de expertmeeting een mooie kans om dit 
bespreekbaar te maken in de netwerken, met de sector en om dit op de agenda van de Greenport te zetten. 
Ook al doet het college een aantal dingen al, het helpt het college in de dagelijkse uitvoering van beleid. Het 
college neemt de nota mee in de gesprekken die het voert met de verschillende stakeholders. 
Het voorstel maakt een duidelijke koppeling met de transitie waar het voedselsysteem voor staat en dus ook 
met de Voedselvisie. Jonge agrariërs en opvolgers zijn vooral op zoek naar een toekomstperspectief. Velen 
zien wel wat in dat duurzame toekomstperspectief. Juist die opvolgers omarmen ook weer de nieuwe 
verdienmodellen. Soms vonden ze zelfs uit, omdat ze er tijdens hun studie een scriptie over schreven en in 
praktijk brachten in het bedrijf dat eerst van oudsher op een meer traditionele wijze werd gevoerd door hun 
vader en opa. 
Gedeputeerde Staten willen samen met jonge agrariërs in transitie. Ze willen niet dat agrariërs stoppen, 
maar dat ze meegaan in transitie. De Provincie heeft hen hard nodig voor de uitvoering van de Voedselvisie.
Het college staat positief tegenover het toevoegen van een zesde thema. Er zijn wat Rijksregelingen. Op 
basis van de Voedselvisie bestaat de coachingsregeling. Onderzocht kan worden of er nog nadere behoefte 
aan is, of dat een bestaande regeling kan worden aangepast. De gedeputeerde komt er later op terug.
Een overzicht van Rijksregelingen kan in hoofdlijnen worden verstrekt.
Er is nog geen NSP. De minister wil daarover niet besluiten, omdat zij nu in de formatie aan tafel zit. Het 
standpunt van de provincies wordt of is middels een brief aan de Staten toegestuurd. Het wachten is op 
‘witte rook’ uit Den Haag. 
In reactie op de heer Dessing op zijn vraag of wet- en regelgeving de ontmoedigende factor is voor 
opvolging, of dat er onvoldoende natuurlijke opvolging is. Uit de cijfers blijkt dat er onvoldoende natuurlijke 
opvolging. De jonge opvolgers willen vooral een toekomstperspectief. Dat kan ook een duurzaam 
perspectief zijn. De gedeputeerde heeft geen signalen ontvangen dat het provinciaal beleid ontmoedigend 
werkt.

Tweede termijn

Mevrouw Dekker (CDA) bedankt dat met de toevoeging aan de slag wordt gegaan door de indieners en het 
college. Is de coachingsregeling in de Voedselvisie ook gericht op bedrijfsovername of betreft dat 
maatwerk?

De heer Van Tiggelen (PVV) citeert mevrouw Kapitein: “Er zijn partijen die het niet eens zijn met het 
provinciaal beleid, maar die discussie moet op een ander niveau worden gevoerd.”
Het klopt dat er sprake is van een enorm kennisniveauverschil. Om dat niveauverschil te verminderen, 
daaraan wil de PVV meewerken. De heer Van Tiggelen is bereid een lezing te organiseren van een 
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wetenschapper, met als specialiteit atmosferische fysica. Als daarvoor belangstelling is, dan is de PVV 
bereidt dit te organiseren.

De voorzitter begrijpt dat de heer Van Tiggelen bereid is om een lezing te organiseren.

De heer Carton (PvdA) hoorde aanvullingen op het initiatiefvoorstel. Op welke manier verwerken de 
indieners dit en hoe komt dat terug in Provinciale Staten?

De heer De Wit (VVD) licht toe dat een voordracht wordt opgesteld voor Provinciale Staten. De intentie is om 
dat te doen voor de aanstaande vergadering in november. De heer De Wit heeft niet het idee dat er nog veel 
in deze commissie ‘te winnen valt’. Het zesde punt van de bedrijfscoaches is voldoende besproken en 
helder is hoe daaraan een richting kan worden gegeven.
Het idee is om de voordracht te splitsen in twee elementen: het uitspreken dat kennis is genomen van wat 
er op dit moment gebeurt en hoe dat relateert aan punten die zijn aangedragen in de initiatiefnota; een 
bestendiging van staand beleid. Punt 1 in de notitie in combinatie met het punt van de bedrijfscoach gaat 
over het centraal stellen van de mens. Daarover komt een punt in de voordracht.
Over punt 3 van de initiatiefnota wordt in de voordracht een oproep aan het college opgenomen om daaraan 
handen en voeten te geven.
Een voortgaande evaluatie om te kunnen volgen wat de effecten zijn, zal ook onderdeel uitmaken van de 
voordracht.

De voorzitter concludeert dat de indieners rechtstreeks met een voorstel aan Provinciale Staten komen.

Gedeputeerde Zaal vertelt dat de coachingsregeling, zoals de Provincie die voor ogen heeft in de 
Voedselvisie, ziet op de drie hoofddoelen van de Voedselvisie: regeneratieve landbouw, kringlooplandbouw 
en korte keten. Het college wil kijken of er binnen die regeling ook aandacht kan zijn voor 
bedrijfsopvolgers. Het doel is dat de nieuwe generatie agrariërs aansluit bij de Voedselvisie, met 
voornoemde vormen van landbouw en dat ze aandacht hebben voor dierenwelzijn. De coachingsregeling is 
breder en ook voor oudere agrariërs die willen omschakelen. Het kan een element zijn om toe te voegen.
Ten aanzien van een jaarlijkse evaluatie en monitoring is het advies van het college om monitor via het 
Onderwijs- en Arbeidsmarktprogramma, via de Uitvoeringsagenda van de Voedselvisie, te rapporten over dit 
accent en het niet als een bedrijfsopvolging in de agrarische sector als een nieuw beleidsthema te maken 
van de Provincie.
De jaarlijkse bijeenkomst is een aardig idee. Wellicht kan het breder worden neergezet richting innovatie en 
verduurzaming. De gedeputeerde begrijpt dat er mogelijk een expertmeeting wordt georganiseerd door de 
PVV. Mogelijk volgt er dan ook een initiatiefvoorstel?

De voorzitter zegt dat het aan de indieners is om de punten van het college verder mee te nemen. 
Provinciale Staten wachten het voorstel af in de volgende PS-vergadering.


